
Uudis

Otepääl nautisid talve 
kümned tuhanded

Valitsuses

Sotsiaalminister: suurim 
probleem on  tööpuudus

Juba kolmeteistkümnendat 
aastat annab Madis Pütt 
Põlvamaal asuvale Tilsi külale 
maavalitsuselt rendile saadud 
katlamajaga sooja.

Katlamaja annab sooja 100 
korterile, koolile, lastekodu-
le ja vanadekodule. Taanis 

valmistatud automatiseeritud ka-
tel töötab puidujäätmetel ja turbal, 
üle -20 kraadise pakase korral tuleb 
appi võtta õlikatel. Uue katla järele 
tekkis vajadus 13 aastat tagasi, kui 
vana oli amortiseerunud. Tilsi las-
tekodu sai katla muretsemiseks in-

Korterite renoveerimine 
hoiab kütte pealt kokku

kütmine maksma 5 krooni, korteri-
tele, kus olid vahetatud ainult aknad, 
7-10 krooni ruutmeeter ja täielikult 
renoveerimata korterile 13-14 kroo-

ni ruutmeeter. „Isegi peale akende 
vahetust on elamised palju sooje-
mad ja aitavad kulutusi küttele tun-
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Tõrvalased mängisid 
lumes võrkpalli
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SMS-laenudele pandi 
pidur peale

Eesti oma 
tuumajaamast 
tuleb rääkida

Üheks teguriks, millest inimkonna 
heaolu sel sajandil kõige rohkem 
sõltub, on ilmselt tuumaenergeeti-
ka. Mõistagi energiaprobleem laie-
malt, kuid just tuumajaamad on 
need, millega fossiilkütuste vähene-
mine uute allikate leidmiseni üle 
elatakse. Samas tekitab tuumaener-
geetika tugevaid emotsionaalseid 
tõrkeid, mis paratamatult puuduta-
vad ka poliitikuid. Neid tõrkeid tu-
leb murda, olen veendunud, tuu-
maenergeetikast tuleb rääkida, et 
ühiskond selle mõttega harjuks.

Söandasin 2007. aastal sõna võt-
ta Eesti oma tuumajaama teemal. 
Ehkki seda refereeriti Delfis, ei järg-
nenud tavapärast netisõimu, vastu-
pidi, kommentaarid olid heatahtli-
kud. Idee on kosunud ja täna võin 
Eesti Energia nõukogu liikmena kin-
nitada, et härjal hoitakse sarvist. On 
konkreetne koostööprojekt USA 
arendajaga, mis tõotab anda tule-
muse juba järgmise kümnendi lõ-
pus. Aga taas näib mulle, et poliiti-
list survet on juurde vaja, sest ma-
jandusministri retoorika on muutu-
nud pigem ettevaatlikuks, et mitte 
öelda tõrjuvaks. 

Tuumajaam tähendab kõige oda-
vamat elektrienergiat. Ennetamaks 
kriitikat, täpsustan, et jaama rajamis-
kulud on suured, ja uue jaama kapi-
talikulud on paratamatult kõrgemad 
kui vanadel, oma eluea lõpul jaama-
del. Aga kütuse hind moodustab 
elektri omast tema puhul väga väike-
se osa ning ta kallinemine ei ole nii 
koormav kui teiste kütuste puhul. 

Tuumaenergeetika tähendab ka 
suuremat energiajulgeolekut, kel 
jaam olemas, on ka stabiilne baas-
vajadus kaetud. Praeguse projekti 
puhul tähendaks kaks väikest, 330 
MW reaktorit rohkem kui suvine 
miinimum. Enamuse vajadusest 
peame ülejäänud aastaaegadel aga 
katma muudetavate võimsustega 
jaamade arvel, nii et põlevkivi või  
taastuvenergia jäävad.

Julgeolekut tähendab ka tõsiasi, 
et kütust pakuvad lääneliku demo-
kraatiaga liitlased, eeskätt Kanada ja 
Austraalia, mitte fundamentalistlike 
kalduvustega mittedemokraatiad. 
Kütust jätkub sajanditeks, mistõttu 
maailmas on alanud uus tuumajaa-
made ehitamise buum.

Siiski on tuumaenergeetika suuri-
mad hirmud seotud just julgeoleku-
ga. Kuid kaasaegsed jaamad on 
ohutud. Ka on nad keskkonnasõb-
ralikud. Eraldi lahendamist nõuab 
jäätmete probleem, kuid meie pro-
jekti puhul on see reaktori arendaja 
kohustus. Võtmeteema on ka koht, 
milleks Eesti puhul sobib ilmselt 

Põhja-Eesti. Praegu 
on Loode-Eesti 

esimene eelis-
tus, kuigi veel 
üle-eelmisel 
aastal näis so-
bivaim Silla-

mäe.
Jürgen 

Ligi

vesteeringu ja valminud katel töö-
tab edukalt siiani. 

Kolmandik kokkuhoidu
Katlamaja toodab praegu aastas soo-
ja 1500 MWh, varasematel aastatel 
oli vajadus 2100 MWh. „Kokkuhoid 
tuleb koolile ja lastekodule tehtud re-
mondist, paljude majade akende va-
hetusest ja mõne ühismaja täielikust 
renoveerimisest,” räägib Pütt.

Selle pisikese katlamaja aasta käi-
ve oli varem umbes 700 000 krooni, 
kuid nüüd uue hinnaga prognoosi-
tav käive on 1,1 miljonit krooni.

Renoveeritud korteri omanikule 
läks eelmisel aastal ühe ruutmeetri 

Isegi peale akende vahe-
tust on elamised palju 
soojemad ja aitavad ku-
lutusi küttele tunduvalt 
rohkem kokku hoida.

Madis Pütti arvates võiksid omavalitsused küttesüsteemide renoveerimist toetada.

duvalt rohkem kokku hoida,” sõnas 
Madis Pütt.

Omavalitsuse õlg alla
Laheda vald on senini olnud vaid tee-
nuse ostja ja muud tuge vallalt pole. 
Madis Pütti sõnul seadmed amorti-
seeruvad ja tuleks teha täiendavaid 
investeeringuid. Rentnikul endal sel-
leks vahendeid pole. Edaspidiseks te-
gevuseks peaksid omavalitsused oma 
valla elanike heaolu silmas pidades 
tegema lisakulutusi küttesüsteemide 
renoveerimiseks. „Kui kodu pole soe, 
ei tahagi noored oma kodukohta ta-
gasi elama tulla,” arvas Madis Pütt.

Janis Kukk
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positiivne süst, millesse segatud pa-
ras annus tegutsemistahtmist ning 
motivatsiooni tingimusi, an-
dis mulle enesekindlust, 
usku ja tegutsemistahet.“

Aitab leidlikkus
Meie riigi hetkeolukorrast 
arvab Priit Laineste: 
„Tänases majandus-
seisus pole midagi 
uut ega uudset – ik-
ka on rasketel aega-
del löönud välja ini-
meste leidlikkus kor-
raldada oma elu-olu 
nii nagu parasjagu 
võimalik. Oluline on 
usk iseendasse ja os-
kus jagada oma ko-
gemusi, kuidas ole-
me õppinud läbi ras-

somäe ja Kuutsemäe suusarajad.  Või-
malik on sõita mootorkelguga Ote-

pää-Kuutsemäe mootorsaanirajal. 
Rajal on olemas vajalikud märgistu-
sed, sõit on tasuta ja toimub sõitja 
omal vastutusel. Kelgutajaid ootab 

snowtubing’u park Otepää kesklinna 
vahetus läheduses – linnamäe orus. 

Talvine loodus ja õdusad õhtud
Uisutajaid ootas talvel ka Pühajärve 
spaa hotelli juures olev uisuväljak. 
Pärast tegutsemist talvises looduses 
pakuvad lõõgastusvõimalusi Otepää 
spaad, õhtuseks meelelahutuseks on 
avatud restoranid ja pubid.

Lumeinfot ja infot ürituste kohta vaa-
ta Otepää valla kodulehelt www.otepaa.ee 
ja kuula raadiost Sky Plus, täiendav in-
fo sportimisvõimaluste kohta Otepää 
Turismiinfo Keskusest tel 766 1200. IETI

Üht asja on tarvis – usku endasse!

Juhtkiri

Rõngu vallas Koruste külas elav 
Priit Laineste on  tegus ja suhtle-
misaldis külavanem, kes pidevalt 
on avatud uutele väljakutsetele.

Olles käivitanud Koruste Kü-
la Seltsi tegevuse, suun-
dus Priit ametisse Valgu-

ta raamatukokku, mille juhatajana 
oli  väikese  piirkonna hingeks. Raa-
matukogust sai küla kokkusaamise 
koht. Tänaseks on aktiveeritud ko-
halikud külaelu eestvedajad, tradit-
siooniks on kujunenud Valguta paa-
diralli. 

Priit Laineste oli  hea leid külaelu 
arendavale Kodukant Tartumaa or-
ganisatsiooni aktiivile 1999-2001 kor-
raldatud külaliidrite koolituselt. Priit 
oli esimese kaheksa külaliidri hulgas 
Tartumaal, kes liikumise Kodukant 
projekti “Eesti küla teel Euroopa Lii-

SCANPIX: JOOSEP MARTINSON, ÕHTULEHT
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Otepää on Talvepealinna 
tiitli auga välja kandnud, tä-
nan kõiki suurürituste kor-
raldajaid, toetajaid, vaba-
tahtlikke ja pealt vaata jaid.

AKTUAALNE

Suurüritused tõid Otepääle
üle 30 000 kaasaelaja
Selle aasta talv on Talvepealin-
nale Otepääle toonud kaasa 
lumerohkuse ja hästi õnnestu-
nud suurüritused, mis tõid 
Otepääle kokku üle 30 000 
osaleja-pealtvaataja.

MK-etapp murdmaasuusa-
tamises, BIG AIR lume-
lauahüpetes, Tartu Ma-

raton, kalapüügivõistlus Kuldkala – 
kõik need Otepää-Talvepealinna la-
hutamatuks osaks kujunenud suur-
üritused on sellel aastal möödunud 

edukalt. Osalejaid ja pealtvaatajaid 
on olnud rekordiliselt palju.

Tegevust ka kevadkuudel
“Otepää on oma Talvepealinna tiitli au-
ga välja kandnud, tänan kõiki suur ürituste 
korraldajaid, toetajaid, vabatahtlikke ja 
osalejaid-pealt vaata jaid,”sõnas Otepää 
vallavanem Meelis Mälberg. “Talvekuud 
on küll läbi saanud, kuid see ei tähenda, 
et Otepääl midagi teha pole, ootame kõi-
ki spordisõpru suusaradadele, kuna meil 
jätkub lund veel kevadkuudessegi.”

Avatud on Tartu Maratoni, Teh-
vandi, Kääriku, Väike-Munamäe, An-

MK etapp murdmaasuusatamises on üks talvise Otepää publikumagneteid.

tu” raames asusid koostama oma kü-
lale arengukava. Praegu on ta tegev  
Tartu maakonna külaliikumise koor-
dinaatorina. 

Külavanem on maa sool
Oma tegemistest pajatades sõnab 
Laineste: „Läbi ajaradade on ikka lei-
dunud keegi, kel ärksam meel ja vir-
gem vaim. Ja nõnda on keegi ikka ol-
nud eestvedaja, keegi, kes meeleldi 
kaasa lööb ja leidub neidki, kes kogu 
seda küla ühistegevust mõttetuks sah-
mimiseks peavad. Kindel on see,  et 
Kodukant Tartumaa algatatud kooli-
tustegevus, kus külavanemad kooli-
pinki kutsuti, oli minu jaoks elu pöör-
deline punkt. Kõigepealt õppisin ise 
olema oma uues rollis – külavanema 
rollis, teisalt usun, et üheskoos leitud 
võimalikud lahendused probleemi-
dele ja koolitatavatele kaasa pandud  

kuste hakkama saama ja majandus-
tegevust arendama. Külades, kus  po-
le ei kauplust ega raamatukogu, bus-

siliiklusest rääkimata, on tunda us-
kumatult suurt ja tugevat küünar-
nukitunnet – seda „meie –tunnet“, 
mille nimel tullakse kokku tuhan-

deteks talgutundideks, et 
korrastada külaväljak 

või ehitada oma kü-
lamaja.“ 

Külaliikumise 
säde on pannud sa-
jad  külad Eesti-
maal elama uut elu 
ja tuhanded inime-

sed on leidnud läbi 
koolituste võimalused 

nii endi kui ka oma kü-
lade arendamiseks. 

Terje Trei
Priit Laineste

LühidaltJuhtkiri

Uute lootus-
te kevad

Üks ettevõtja ütles aasta 
alguses ilusasti, et just 
keerulistel aegadel ha-

katakse rohkem mõtlema sel-
le peale, mis on tegelikult tähtis. 
Inimsuhted tõusevad esiplaa-
nile, lähedased saavad tähtsa-
mateks kui äripartnerid. Hooli-
vust ja armastust peaks rohkem 
olema. President manitses oma 
aastapäevakõnes, et ebakindlus 
ja teadmatus homse ees on kas-
vanud tasemele, mida me pole 
aastaid näinud. Kogu maailmas.

Üheks lahenduseks on mit-
mel mandril välja pakutud mas-
siivne riigiabi. Raha juurdetrük-
kimine, isegi selle otse inimeste 
arvele kandmine nagu on juhtu-
nud Jaapanis ja USAs, ei ole esi-
algu leevendust toonud. Trükip-
ressid ei asenda tegelikku ma-
jandust. See kiratseb. Eestis tea-
takse seda hästi, aga kas mujal 
ka teatakse?

Kas töö leidmine on eeskätt 
töötuks jäänud inimese, riigi, oma-
valitsuse või veel kellegi kolman-
da mure? Tegelikult kõikide nime-
tatute. Kuidagi ei saa nõustuda 
tuntud ajakirjaniku ilkuva arva-
musega, ühes muidu igati ontli-
kus telesaates, et nii nagu ajakir-
jandus hakkas kirjutama töötute 
arvu suurenemisest, nii hakkasid 
ka poliitikud kohe asja vastu hu-
vi tundma ja tööturuametit külas-
tama.

Aeg on üle saada vastandumi-
sest, mis heidab erinevatesse lee-
ridesse ettevõtjad ja riigiametni-
kud, ajakirjanikud ja poliitikud, 
noored ja vanad, pealinlased ja 
ülejäänud Eesti elanikud. Kõik 
need, kes peavad homset täht-
samaks, kui minevikkujäänut, 
peavad koos pingutama, mitte 
üksteist süüdistama.

Suurim oht ongi loobuda ise 
pingutamast. Valmis lahendusi 
ei ole olemas. Nende pakkujad 
on populistid, ei enamat. Eestis 
seni tehtud otsused pakuvad mei-
le suure eelise: me ei ole õpitud 
abitusega hooletuks muutunud. 
Suurim võimalus on aga enese 
tarkuse ja teotahte liitmine teis-
te inimeste omaga. Eesti jätkuva 
edu võti on isetegemise tahtmi-
ne ja vähem aega, mis veedetud 
kirudes või norutades. 

Keeruliste aegade tähtsaim 
õppetund on, et need panevad 
mõtlema, lahendusi otsima. Ker-
geid valikuid enam ei ole. Kaa-
satriivimise võimalus puudub. 
Algaval kevadel ja ees 
ootaval suvel tuleb meil kokku 
hoida nii raha säästmise mõttes, 
kui üksteisele küünarnukitunnet 
pakkudes. Siis on lootust, et uuel 
sügisel oleme üheskoos uuele 
edule lähemal kui praegu.
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Tilsi mehed toovad ise kauba koju

kõiki kaupu, mis eluks vajalikud. Värs-
ke leib, sai ja piim on alati olemas. 
„Kaupluses pole olemas seda valikut, 
mis on marketites, kuid aastatega on 

Kohaliku ettevõtluse 
arengu võti oleme me ise

Kristina töötas varem Voore 
Aktiviseerimiskeskuses pro-
jektijuhina. Kui projekt läbi 

sai, otsustas ettevõtlik naine kodu-
vallas aktiivsemalt tegutsema ha-
kata. Samal ajal olid MTÜ Kodave-
re Koda asutajad eesotsas juhatuse 
liikme Raivo Vadiga alustanud uue 
juhataja otsinguid, et 2005. aastal 
asutatud Koda senisest aktiivsemalt 
tööle saada. 

Väärtustab käsitööd
MTÜ Kodavere Koda tegeleb töötu-
tega Pala vallas. Praegu õmblevad nad 
omapäraseid kahekambrilisi patju, 
pajakindaid, salle ja tekke, tikivad vei-

nipudelikotte ja T-särke ning valmis-
tavad suveniirkruuse. Üks olulise-
maid kliente MTÜ Kodavere Koda 
töötoale on Aarde Villa. Loodna tu-
rismitalule valmistatakse suveniirkruu-
se, tellimused on tulnud ka Jõgeva 
maavalitsusest, Pala vallast, koolist 
ja teistest kohalikest asutustest ning 
naabervaldadest. Masstoodangut ei 
kavatseta Kodavere Kojas tegema ha-

MTÜ Kodavere Koda ja OÜ 
Farbot Projekt juhatuse liige, 
Pala volikogu liige, sotsiaal- ja 
tervishoiukomisjoni esimees – 
just nii palju jõuab Kristina 
Kaur, ettevõtlik naine Pala val-
last Jõgevamaalt.  

Praegu on neil teenindada kaks 
maakonda (Põlva- ja Võru-
maa) 12 vallaga. Päevas tee-

nindab autokauplus 100 peret ja nä-
dalaga külastatakse kahe bussiga 
400-500 peret. 

Põhjalik läbimõeldud töö
Autokaupluse juht-müüja päev algab 
kell kuus hommikul, kui laotakse kaup 
bussi ja kell kaheksa läheb buss rin-
gile. Tagasi jõuab autokauplus õhtul 
kell kuus. „Kõik ringid on põhjalikult 
läbi mõeldud ja teekond paika pan-
dud, et tuleks ots-otsaga toime,” sõ-
nas OÜ Tilsico juhataja Arvi Võru. 

Autokauplusest on võimalik saada 
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Abituriendid 
külastasid Otepää 
vallavalitsust
Veebruaris külastasid Otepää 
Gümnaasiumi abituriendid Ote-
pää vallavalitsust. Külastus toi-
mus ajaloo ja ühiskonnaõpetuse 
tunni raames. 
Lõpuklassi õpilased kohtusid Ote-
pää vallavanema Meelis Mälbergi ja 
volikogu esimehe Jaanus Raidaliga. 
Vallavanem Meelis Mälberg selgitas 
noortele kohaliku omavalitsuse toi-
mimist ja andis ülevaate vallavalitsu-
se tööst. Kõigil noortel oli võimalus 
esitada vallavanemale ka küsimusi.

Hiljem toimus ekskursioon valla-
majas, kus noored said tutvuda valla-
ametnike tööga. Külastus lõppes val-
lavanema kabinetis, kus õpilased said 
proovida vallavanema toolil istumist.

Külmalinnas 
sulatati võidu 
jääpurikaid 
Jõgeva kui külmalinna tutvustamise-
ga tegelev mittetulundusühing 
-43,5  kavatses algul korraldada 
võistluse jääpurikate meisterdami-
ses. Madalate külmakraadide tõttu 
otsustati aga selle asemel hoopiski 
läbi viia võistlus nende sulatamises. 

Kõige kiiremini – ühe tunni ja viie 
minutiga jõudis kolmeliitrise jääpuri-
ka sulatada Jõgeva linna segarahva-
tantsurühma Kaaratsim esimene 
võistkond, mille moodustasid Sirje 
Vilgats, Veigo Mandre, Malle Pügi, 
Agle Mandre ja Einar Kliimann. Tei-
se koha jääpurika sulatamises sai 
Jõgeva ettevõtjate võistkond, kol-
manda küüslaugufestivali korralda-
jad Aimar Pihlak ja Kalev Pärtelpoeg 
ning neljanda ansambli Kaaratsim 
teine võistkond.

„Võistlus jääpurikate sulatamises 
on teadaolevalt ainulaadne kogu 
Eestis ja võimalik, et ka maailmas. 
Loodetavasti tuleval aastal lubab il-
mataat korraldada võistluse ka jää-
purikate meisterdamises,” ütles 
MTÜ -43,5 üks eestvedaja, Jõgeva 
abilinnapea Kalmer Lain ja lisas: 
„Jääpurikate valamise võistlusel 
saaks osaleda nii klassikalises kui ka 
vabastiilis. Just nii nagu ühele tali-
võistlusele kohane.”

Veebruaris toimunud üritusel sai 
lisaks jääpurikate sulatamisele osa-
leda ilmastikuteemalisel viktoriinil 
ning huvilised said tutvuda ka möö-
danikuhõnguliste ilmastikuandmete 
mõõtmisvahenditega, ilmavaatlusi 
tutvustavate ürikutega, mida kollekt-
sioneerib Jõgeval tegutsev Ilmasti-
kuhuviliste Ühing koostöös mittetu-
lundusühinguga -43,5. Just niisugu-
ne on Jõgeval 1940. aastal mõõde-
tud Eesti külmarekord.

Kristina Kauri üks eesmärk on valda uute töökohtade loomine.

Autokauplust külastavad usinalt need ostjad, kel iga päev linna asja pole.

„ Inimesed on avastanud Kristina juh-
timisel valmiva omanäolise käsitöö,” 
võtab Vadi jutu kokku ning lisab: „Ko-
haliku ettevõtluse areng sõltub meie 
kõigi ettevõtlikkusest.”

Tänasel päeval on Kristina Kauril 
koostööpartneriga pooleli läbirääkimi-
sed valda uute töökohtade loomiseks 
ja uute ettevõtmiste käivitamine. 

Terje Trei

Ma lihtsalt pole selline 
inimene. Parem teen 
oma käsitööd ja tegelen 
kõige sellega, mis rõõmu 
valmistab.

Põlvamaal, Laheda vallas Tilsi külas 
on ettevõtjad Arvi Võru  ja Villu Kop-
pel tegelenud kaubandusega juba 
16 aastat. Sellest 12 aastat on möö-
da maakonda sõidetud Soomes val-
mistatud autokauplusega. Praegusel 
ajal on nemad ühed vähestest, kes 
sellega veel Eestis tegelevad.

Autokauplus hoiab tihtipeale sees 
külade elu. Inimesed tulevad kindla-
tel aegadel kindlasse kohta, kus kaup-
lust oodates jõutakse kõik külajutud 
ära rääkida ja olulised teemad läbi aru-
tada. Samuti on pensionäril võimalus, 
kui ei saa ise poodi tulla, koostada ni-
mekiri ja müüja paneb kauba kokku 
ja toimetab selle abivajajani. Üks või-
malus on peatus teha kas või oma tee-
otsas. Autokaupluse ja klientide vahel 
on tekkinud täielik usaldus!

Kohalikele vajalik teenus
Autokaupluse juht-müüja Villu Kop-
pel pidas oluliseks omavalitsuste tu-
ge. Kui poleks saanud omavalitsus-
tega lepinguid, oleks tõenäoliselt te-
gevus ka lõpetatud. 

OÜ Tilsico inimesed on tänulikud 
Põlva- ja Võrumaa omavalitsustele, 
kes on neile toeks olnud. Teeninda-
takse just nende valla inimesi ning 
nii muudetakse maainimese elu mu-
gavamaks.  

Janis Kukk

välja kujunenud, mida maainimesed 
vajavad. Kui kellelgi tekib erisoove, mi-
da kaupluses ei müüda, on võimalik 
see järgmiseks nädalaks tellida.”

kata. „Ma lihtsalt pole selline inime-
ne. Parem teen oma käsitööd ja tege-
len kõige sellega, mis rõõmu valmis-
tab,” tunnistas Kristina Kaur.

Õigustatud valik
MTÜ Kodavere Koda asutaja ja endi-
ne juhatuse liige Raivo Vadi leiab, et 
Kristina valik on end igati õigustanud 
ja hindab töötoas valmivat näputööd. 

kahekambrilisi patju 

pajakindaid 

salle ja tekke 

veinipudelikotte 

T-särke 

suveniirkruuse 

MTÜ Kodavere Koda 
valmistab:
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Mati Raidma hinnangul 
soovib iga arenguabi toetaja 
teada, kuidas tema annetatud 
raha kasutatakse.

Aasta tagasi asutatud mittetu-
lundusühing Mondo koon-
dab endas inimesi, kellel iga-

päevatöö kõrval olnud tegemist ka 
rahvusvaheliste humanitaararen-
guabi projektidega ÜRO, UNICE-
Fi ja vabatahtlike organisatsioonide 
raames. „Soovisime selle kogemuse 
Eestis ühte kohta kokku võtta,“ rää-
gib üks Mondo asutajatest ja selle 
juhatuse esimees Mati Raidma.

Organisatsiooni tegevus jaguneb 
Raidma sõnul kolme suunda: kriisi-
abi üleujutuste, loodusõnnetuste, aga 
ka humanitaarkatastroofide ohvrite-

le; arenguabi, millest praegu olulisim 
Afganistani Helmandi provintsi ter-
vishoiu olukorra parandamine, ning 
maailmaharidus, mille raames soovi-
takse teadvustada Eesti ühiskonnas 
arenguabi andmise vajadust ja või-
malust. „Muuhulgas on meil praegu 

Gümnaasiumi 
sisseastumis-
katsed seadustati 
Riigikogu võttis vastu põhikooli- 
ja gümnaasiumiseaduse muuda-
tuse, mis likvideerib gümnaasiu-
mi sisseastumiskatsete läbiviimi-
se senised seaduseriived.
Riigikogu kultuurikomisjoni liikme 
Lauri Luige sõnul tingis seaduse-
muudatuse Riigikohtu otsus, mille 
kohaselt ei luba kehtiv seadus õpi-
laste gümnaasiumisse vastuvõtmi-
seks täiendavaid katseid korraldada. 
„Ometigi on gümnaasiumi sisseas-
tumiskatsete korraldamine koolide 
pikaldane praktika,“ kommenteeris 
seadusemuudatust Luik. 

Luige sõnul ongi eesmärgiks keh-
testada koolide senisele praktikale 
seaduslik alus. „Seni kehtinud sea-
duse kohaselt oleks pidanud güm-
naasiumisse vastu võtmiseks arves-
tama vaid põhikooli lõpetamise tu-
lemusi. Kehtinud süsteemi üks ühe-
le järgimine oleks tekitanud aga õpi-
laste gümnaasiumitesse vastu võt-
misel palju segadust,” lausus Luik. 

Vastu võetud seadusemuudatus 
tagab gümnaasiumiastme ühtlase-
ma kvaliteedi, mida ei ole võimalik 
saavutada üksnes põhikooli lõpeta-
mise tulemuste võrdluse abil.

Koolid saavad jätkata seadusega 
kooskõlastatud senist praktikat juba 
käesoleval kevadel.

Toomas Viks

Raidma: NATO 
sõnum olgu selge 
Riigikogu riigikaitsekomisjoni 
kohtumisel Suurbritannia parla-
mendi kaitsekomisjoniga olid kõ-
ne all kahe riigi kaitsekoostöö ja 
julgeolekuolukord pärast Vene-
maa-Gruusia konflikti. 
Briti parlamendisaadikute sõnul on 
nende eesmärk mõista, missugused 
on Vene-Gruusia konflikti tagamaad 
ja mis Venemaal toimub. Kohtumi-
sel toimus elav arutelu NATO kol-
lektiivkaitse nähtavusest ning mõ-
just Euroopa ja Venemaa suhetele.

„Kuna Suurbritannia kaitsekomis-
joni delegatsioon tuli just Moskvast 
ning Riigikogu riigikaitsekomisjoni 
delegatsioon Washingtonist, oli hea 
võimalus jagada kohtumistel koge-
tut. Meie sõnumi ühese mõistmise 
nimel on taolised parlamentaarsed 
kahepoolsed kohtumised väga oluli-
sed,” märkis riigikaitsekomisjoni 
esimees Mati Raidma.

Kohtumisel rõhutati Eesti ja Briti 
kaitsejõudude head koostööd Afga-
nistanis ja sidemeid läbi Eesti Vaba-
riigi 90 aasta pikkuse ajaloo. Mõle-
mad pooled kinnitasid, et Afganista-
ni puhul on tegemist Eesti ja Briti 
reaalse ja eduka sõjalise koostööga.

Raidma hinnangul on oluline jät-
kata dialoogi NATOga liitumise kü-
simuses nii Gruusia kui ka Ukraina-
ga, vaatamata teatud tagasilöökidele 
Gruusias ja Ukraina ebakindlusele. 
Lisaks peab Euroopa Gruusia sünd-
musi silmas pidades palju aktiivsem 
olema oma naabruspoliitikas, seda 
ka Aserbaidžaanis, Armeenias, Mol-
dovas ja Valgevenes.

ET/Riigikogu pressiteenistus

Tasub teada

KATRINA SOKK

Vastuvõetud seadusemuuda-
tus pöörab ümber tõenda-
miskohustuse ja seab sel-

le laenuandjale, luues olukorra, 
kus kehtestatud piirmäärast suu-
rema krediidi kulukusega tehingut 
peetakse heade kommetega vastu-
olus olevaks juhul, kui laenuandja ei 
tõenda vastupidist.

Tarbijakrediidilepingute juures eel-
datakse, et kui tasutav krediidikulu-
kuse määr ületab krediidi andmise 
ajal Eesti Panga viimati avaldatud kesk-
mist tarbimislaenude kulukuse mää-
ra enam kui kolm korda, peetakse vas-
tastikuste kohustuste väärtust heade 
kommetega vastuolus olevaks.

Reformierakondlane Taavi Rõivas 
ütles Teatajale muutusi selgitades, et 
justiitsminister Rein Langi algatatud 
seadusemuudatus on esimene tõsi-
ne samm röövellike intressimäära-
dega SMS-laenude piiramiseks. „Kui 
seni tegutseti õiguslikus vaakumis, 
kus kõik oli näiliselt lubatud, siis nüüd 

Riigikogu pani
SMS-laenu
intressile piiri

Soov teisi abistada on eestlastel olemas

Riigikogu võttis ühehäälselt vastu eelnõu, mis kehtestab 
SMS-laenu intressidele paindliku piirmäära.

Kui veel kümmekond aastat 
tagasi vajas Eesti ise arengu-
abi, siis nüüd oleme aasta 
aastalt järjest enam muu 
maailma riike abistama 
hakanud.

Ülikõrgete laenuintressidega SMS-
laenudele on konkureerivaks laenu-
teenuse pakkujaks hiljuti turule sise-
nenud uus nähtus – sõbralaen. Te-
gu on internetikeskkonnaga, kus 
üks eraisik saab anda teisele eraisi-
kule oksjoni tulemusel kokku lepi-
tud intressimääraga laenu. Selle 
teenuse puhul ei ole vahendajaks 
ühtegi ettevõtet, panka ega muud 
finantsasutust. Loodetavasti muu-
dab see ka kiirlaenude turul intres-
se väiksemaks ning vabal turul kon-
kurents on tervendav nähtus iga 
teenuse puhul.

Alternatiiv 
kiirlaenu pakkujale

kehtib SMS-laenudele sarnane reeg-
listik pankade poolt väljastatavate 
laenutoodetega,“ selgitas Rõivas.

Silver Pukk

töös projekt, mille raames saab raha 
annetada konkreetsetele mikropro-
jektidele. Annetuse eest saab näiteks 
mõni laps kolmandas maailmas koo-
lis käia või parandatakse kohalikku 
infrastruktuuri ja soovi korral võib an-
netaja seda kas või vaatama sõita.

Selline tagasisidestatud abi on 
oluliselt konkreetsem, kui vaid umb-
määrane rahaülekanne mingi orga-
nisatsiooni kontole,“ selgitab Mati 
Raidma. 

Riigikogus riigikaitsekomisjoni esi-
mehena töötav Raidma märgib, et 

eestlased soovivad jär-
jest enam abistada. Ta 
lisab sedagi, et Mondos 
palgalisi töötajaid ei 
ole ja organisatsioo-
nis osalejatele kellele-
gi tasu ei maksta. „Te-
gu on puhtalt vabataht-
liku tegevusega,“ selgi-
tab ta. 

Peep Lillemägi

Mondo kohta lähemalt 
www.mondo.org.ee

Taavi Rõivas on rahul, et Riigikogu asus 
liigkasuvõtjaid ohjeldama.

Riigikogu liige Lauri Luik
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„Soovisime selle kogemu-
se Eestis ühte kohta 
kokku võtta.”

ARHIIV

ARHIIV

KATRINA SOKK
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Hinnalangus 
Eestis jätkub
Veebruaris odavnes tarbija ostu-
korv Eesti Statistikaameti andme-
tel 0,3 protsendi võrra. Võrreldes 
möödunud aasta veebruariga on 
hinnatase 3,4 protsenti kõrgem. 
Viimase nelja kuu jooksul on Eesti 
hinnatase alanenud 1,5 protsendi 
võrra. 
Majandusaktiivsuse kokkutõmbumi-
sel jätkub surve hindade alanemise-
le. Nõudlus on nõrk maailma ma-
janduse madalseisu tõttu ja see on 
alla toonud paljude toormete ning 
kaubagruppide hinnad. Maailmama-
janduses on palju vabu tootmisres-
sursse viidates hüviste edasisele 
odavnemisele.

Eesti majanduslangus vähendab 
nõudlust ja selle tulemusel on korri-
geeritud järjest enamate hüviste 
hindasid. Nii on reageerinud juba 
paljude teenuste hinnad, nt takso- 
ja majutusteenused, üür, söömine 
väljaspool kodu. Samas võtab ma-
janduslanguse jõudmine osade 
kommunaalteenuste hindadesse 
rohkem aega. Kui ülejäänud hinnad 
langevad, siis on ka nende teenuste 
hindade langus hädavajalik. 

Soojusenergia odavnes veebrua-
ris viis protsenti ja lähiajal alanemise 
trend jätkub.

Positiivsena tasub kindlasti maini-
da piimatoodete letihindade odav-
nemist, mis tuleneb suuresti üle-
pakkumisest ja kokkuostuhindade 
alanemisest. Piimatoodete hinnad 
alanesid aasta teisel kuul peaaegu 
kaks protsenti. Samas on teravilja- 
ja lihatooted veel vähe odavnenud, 
mistõttu on siin oodata suuremat 
hinnalangust.

Järgmistel kuudel jätkub Eesti hin-
nataseme alanemise trend.

Martin Lindpere, 
Eesti Panga ökonomist

Lennujaam saab 
Lennart Meri nime
Sügisel, kui toimus uuenenud Tallin-
na lennujaama pidulik avamine, mil-
lega tähistati ligi kaks aastat kestnud 
reisiterminali laiendamise ja lennu-
liiklusala rekonstrueerimistööde 
lõppu, kuulutas peaminister Andrus 
Ansip välja valitsuse otsuse anda 
president Lennart Meri mälestuse 
jäädvustamiseks kevadel, presiden-
di 80. sünniaastapäeval, lennujaa-
male uus nimi – Lennart Meri Tallin-
na Lennujaam. Tallinna linnavalitsus 
on nüüdseks valitsuse ettepaneku-
ga nõustunud. 

„Lennart Meri oli Tallinna vapi-
märgi kavaler. Tallinna linn peab 
oluliseks tema tegevust Tallinna 
muutmisel Euroopa Liidu ühe liik-
mesriigi pealinnaks ning tema suurt 
panust kirjaniku ja vabariigi presi-
dendina Tallinna rahvusvahelise 
maine loomisel ja Tallinna identitee-
di kujundamisel,” vahendas Rae-
press linnavalitsuse arvamust. 

Kohanimeseadus sätestab, et kui 
kohanime määrab Vabariigi Valitsus, 
küsitakse enne määramist asjaomase 
kohaliku omavalitsuse, Tallinna len-
nujaama puhul seega Tallinna linna-
valitsuse ja Rae vallavalitsuse ja koha-
nimenõukogu kirjalikku arvamust.

Tasub teada

Sotsiaalminister Hanno Pevkur soovib, et töötud võimalikult kiirestu uue ameti leiaksid.

Esimene kuu sotsiaalministrina on sel-
jataga. Kuidas see aeg on möödunud? 
Esimene kuu on olnud väga tihe. Ame-
tit vastu võttes teadsin, et sotsiaalmi-
nistri amet on raske ka headel aega-
del, seda enam nüüd, mil majandus-
langus on asetanud meid sootuks 
teistsugusesse olukorda. 

Esimesse töökuusse on mahtunud 
kohtumised uute kolleegide ja sot-
siaalpartneritega, materjalide läbi-
töötamised, probleemide arutelud ja 
lahenduste otsimised. Sotsiaalminis-
teeriumi valitsemisala on tõeliselt lai 
ja mitmekesine ning hõlmab kogu 
inimese elu. Igas sektoris on meie ees 
palju väljakutseid. Ühtegi ala ei tohi 
jätta tähelepanuta, sest iga otsus, mis 
sotsiaalministeeriumis tehakse, puu-
dutab kõiki meid väga konkreetselt.

Tegevusi on kindlasti palju, aga kui 
nimetada suurimaid eesmärke, siis 
mis need oleksid?
Astusin ametisse hetkel, kus sotsiaal-
temaatika on väga suure tähelepanu 
all. Esimene mure ongi iga päevaga 
kasvav töötus ning sellest kooruvad 
probleemid, mis puudutavad nii ter-
vise- kui sotsiaalvaldkonda. Oluline 
on, et töö kaotanud inimene ei jääks 
üksi, vaid ta saaks tuge ning head nõu, 
kuidas toime tulla. Töötuse leeven-
damist ning inimese võimalikult kii-
ret tööle tagasi saamise võimalusi 
arutasime hiljuti ja arutame ka edas-

pidi töötajate, tööandjate ning teiste 
ministeeriumite esindajatega.

Kindlasti on praegusel ajal erineva 
riigipoolse abi ootus suurenenud, 
raha jällegi vähem, kui varem. 
Kuidas selle olukorraga toime tulla?
Soovid ja tahtmised lisaraha järele on 
sotsiaal- ja tervisevaldkonnas alati 
suured. Samas peame mõistma, et rii-

Teatajale andis intervjuu 
uus sotsiaalminister Hanno 
Pevkur, kes märkis, et peab 
üheks suuremaks välja-
kutseks töötusega seotud 
probleemide lahendamist.

Hanno Pevkur: riigi raha
tuleb kasutada targalt

gi rahakotis on täpselt niipalju raha, 
kui seda parasjagu on, ning praegu on 
ressursid eriti piiratud. Peame väga 

täpselt kaaluma, kuhu riigi raha suu-
nata, et see oleks kasutatud targalt ja 
tooksid parimat tulemust – inimesed 
oleksid tervemad, pered oleksid tuge-
vad, abivajajad saaksid abi ja nõu. Jah, 
praegu on majanduses keerulised ajad, 
aga ühte hoides ning tarku otsuseid 
tehes saame neist läbi ning kasvame 
ühiskonnana tugevamaks.

Küsitles Kairi Lutt

Oluline on, et töö kaotanud 
inimene ei jääks üksi, vaid 
ta saaks tuge ning head 
nõu, kuidas toime tulla. 

KATRINA SOKK

de ettevalmistustega finantsilises 
plaanis paremini hakkama kui väik-
semad linnad.

Riik esitas konkursil väljavalituks 
osutunud Tallinna  Euroopa 2011. aas-
ta  kultuuripealinna kandidaadiks. Esi-
tasime Tallinna, aga linnajuhtide väl-
jaütlemistest jääb vägisi mulje, et kor-
raldusõigus on hoopis riigi kanda. Ilm-
selt püütakse süüdistuste taha peita 
neil endil tekkinud probleeme prot-
sessi ettevalmistamisel. Arvestades 
igaks juhuks kõiki võimalikke aren-
guid, ja soovides kindlustada kultuu-
ripealinna programmi olemasolu 2011. 
aastal, on riik koostanud alternatiiv-
kava kultuuriaasta sündmuste korral-
damiseks. Loodetavasti seda kava siis-
ki kasutama ei pea, sest koostöö kul-
tuuriaastat ettevalmistava sihtasutu-
se juhi ja meeskonnaga on hea ja muu-
tub järjest paremaks.

Eelarvekärbe ei puuduta
Loomulikult on kultuuripealinna tiit-
li tulek Eestisse suureks auks kogu rii-
gile, kes toetab nii täna kui edaspidi 
paljusid selliseid suurüritusi, mis so-

bivad suurepäraselt kultuuripealinna 
kavasse – olgu nendeks siis PÖFF, Bir-
gitta festival, Jazzkaar või ka 100% rii-
gi poolt rahastatud laulu- ja tantsupi-
du, mis saigi toodud spetsiaalselt ta-
vapärasest rütmist aasta varasemaks, 
et esitleda seda kogu maailmale. Li-
saks veel sihtasutusele Tallinn 2011 
eraldatavad toetused erinevateks sünd-
musteks, milleks eelmisel aastal eral-
dasime 4,5 miljonit ning tänavuses 

eelarves on 10 miljonit krooni. Vaata-
mata mahukatele eelarvekärbetele jäi 
see raha puutumata.

Vaidlemine kui 
valimispropaganda
Samuti investeerib riik nii Eesti kui ka 
euroraha  Tallinna avamiseks merele 
– 166 miljonit krooni läheb Meremuu-
seumi Lennusadama ja vabaõhueks-
positsiooni väljaehitamisse. Kindlas-
ti on oluline ka ligi 60 miljoni krooni 
suurune investeering Eesti Ajaloo-
muuseumi suurgildi hoonesse, kus 
oleks veelgi atraktiivsemalt võimalik 
turistidele meie ajalugu tutvustada.

Kultuuriministeerium töötab jär-
jekindlalt kultuuripealinna projekti 
heaks vastavalt võimalustele ja oma 
loomingulist panust andes. On ilm-
ne, et Tallinna linnajuhtide pidev vas-
tandumine riigiga on rakendatud ok-
toobrikuu valimiste, aga mitte kul-
tuuripealinna vankri ette. Sellest on 
kahju, aga nende stiil ka ei üllata. Loo-
dame, et pärast 2009. aasta valimisi 
suudab linn taas sisuliselt Tallinn 2011 
programmi juurde tulla.

Laine Jänes,
Eesti Vabariigi 
kultuuriminister

Kultuuripealinnaks saamise okkaline tee
SCANPIX: PEETER LANGOVITS, POSTIMEES

Tallinn kandideeris uljalt kultuuri-
pealinnaks.

Tallinna ettevalmistused kultuuri-
pealinnaks valmistumisel on silma 
torganud mõttetute kempluste ja 
küsitavate rahvaküsitlustega – 
nagu näiteks Tallinna Linnateater 
versus Kultuurikatel. 

Teotahet ja sisulist huvi kul-
tuuripealinna programmi et-
tevalmistamiseks pole kah-

juks märgata olnud.

Tallinn soovis ise 
kultuuripealinnaks saada
Üks võistluse põhimõtteid on, et see 
on linnade vaheline konkurss ja see-
tõttu tuleb teha kultuuriaasta ette-
valmistused, leida põhilised vahen-
did projekti läbiviimiseks võitnud lin-
nal endal.  Toona oli ka üks Eesti žü-
rii valikut mõjutanud tegureid kaa-
lukas väide, et Tallinna linn saab nen-
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Roosi Mägi: Paide reforminoored on tublid 

„Olen korteriühistu esimees 
selle asutamisest saadik, juba 
üle kümne aasta. Asutamise-
ga oli tol korral lihtne, sest 
majas oli aktiivseid inimesi ja 
asja vajalikkuses kahtlejate 
hääled jäid vähemusse,” rää-
gib jõgevalane Ivo Kuusk 
kümne aasta pikkusest koge-
musest Eesti Teatajale.

Elamu sai üle võetud üsna rää-
mas seisukorras. Maja katus 
lasi läbi, soojussõlm oli ajast ja 

arust, paljud korterid olid talvel kül-
mas, osa oli jälle üle köetud, maja 
sissekäigud olid praktiliselt aasta läbi 
lahti ning tuul vuhises trepikodades.

„Alustasime katuse remondist. Ku-
na raha nappis, remontisime katust osa-
de kaupa kolm aastat,” räägib Ivo. Eda-
si asuti soojussõlme kallale. Peale seda 
tekkis juba inimeste tugev surve oma 
lokaalse katlamaja ehitamiseks. 

Oma katlamaja
„Kuna mina ise tegutsen alates aas-
tast 1996 küttesüsteemide ja sanitaar-
tehnika alal, siis tulid kogemused siin 
tublisti kasuks. Saime endale soe-
tatud seadmed soodsalt  ja need 
tööd,  mida saime ise teha, ka te-
gime.” Katlamaja käivitati 2001. 
aasta jaanuaris. „Alates sellest 
ajast on meil ka ainukesena Jõ-
geva linnas aastaringne tsent-
raalne soe vesi,” räägib Kuusk. 

Praegu, kui kütte hinnad on 
märgatavalt tõusnud, on mui-
dugi Ivol katlamaja üle eriti hea 
meel „Oma tuttavatega vestel-
des olen saanud teada, et meie 
maja kütte ruutmeetri hind 
võrrelduna linna kaugköetava-
te majade kütte ruutmeetri hin-
naga on tunduvalt odavam,” 
teab Ivo öelda.

Vastused energiaauditiga
Igal aastal on tehtud mõni suurem 
töö. 2002. aastal renoveeriti täieli-
kult maja sissekäigud. 2003.-2006. 

aastal ehitati ümber keskkütte ühe-
torusüsteem kahetorusüsteemiks koos 
radiaatoritele termostaatventiilide ja 
termostaatide paigaldamisega. „2006. 
aastal paigaldasime keskküttepüsti-
kutele tasakaalustusventiilid ja ta-
sakaalustasime küttesüsteemi. Sa-
mal aastal tellisime elamule ener-
giaauditi,” sõnab Kuusk.

Siinkohal soovitab Ivo kõigile, 
kes seisavad probleemi ees, kust-
kohast alustada oma elamu ener-
giasäästlikumaks muutmist: „Ener-
giaaudit annab teile professio-
naalse vastuse, sealjuures on või-
malik saada toetust KredEx’ilt 
auditi läbiviimiseks.”

Moodustage julgelt 
korteriühistuid!
Maja soojustamiseks tuli ka lae-
nu võtta, ise ei olnud võimalik nii 

mahukat tööd finantseerida. „Tä-
naseks päevaks on meil soojusta-

tud maja vundament, vahetatud keld-

Rita-Anette Kohava

Roosi Mägi reformioravaga.

Viis aastat tagasi astus Roosi Mägi 
Järva Noorte Reformiklubisse ja hak-
kas üritustest aktiivselt osa võtma.

„Hiljem hakkasin ka juha-
tuse koosolekutel käi-
ma. Mulle meeldis re-

forminoorte tegevus,” räägib Roosi. 
2008. aasta suvel kandideeris Mägi 
klubijuhiks ning osutus valituks.

„Sellel hetkel ei saanud ma ise ka 
täpselt aru, millega end sidunud olin. 
Ühel hetkel sai selgeks, et olen vas-
tutav ja see ongi see, mis mulle meel-
dib,” meenutab ta.

Et oma silmaringi laiendada, tegi 
Roosi uurimistöö Järva Noorte Refor-
miklubist. „Uurisin klubi sündi ja te-
gevust algusaastatest tänaseni,” rää-
gib Mägi. Juhatusse kandideerijad olid 

Roosile varemgi tuttavad ning koos-
töö sujub siiani väga hästi. Aktiivne ja 
edasipürgiv noor on otsustanud sel-
le aasta kohalike omavalitsuste vali-
mistel kandideerida. Roosi kireks on 
alati olnud muusika ning sellega kaas-
nev laulmine ja tantsimine. 

„Varem oli rohkem aega nende hu-
vialadega tegelemiseks, kuid kooli ja 
reforminoorte tegemiste kõrvalt jagub 
aega vähe, ning püüan oma aja pühen-
dada just neile kahele tegevusele.”

Roosi leiab, et Paide on väga tore 
koht elamiseks ning noortel on palju 
võimalusi oma vaba aja sisustami-
seks. „Klubijuhi rollist vaadatuna on 
mõneti ka kahju, et noortel on niivõrd 
vähe aega, et klubi üritustest osa võt-
ta,” arvab Roosi ning kutsub noori ak-
tiivselt toimuvast osa võtma. IETI

Üllatusterohke 
talvepidu looduses
Jaanuari lõpus korraldasid Põlva-
maa ettevõtjad, Põlva vald ja Põl-
vamaa Arenduskeskus Mammas-
te Tervisespordikeskuses Põlva-
maa turismiaasta avapeo “Turis-
mirünnak 2009” ehk üllatuste-
rohke talvepeo looduses. Taolist 
üritust korraldati esimest korda 
ja sellest loodetakse tekitada tu-
rismiettevõtjate seas traditsiooni. 
Turismirünnaku eesmärgiks oli tut-
vustada kaugemalt tulnud inimeste-
le, mida Põlvamaal neile üldse on 
pakkuda. Turismirünnakul toimisid 
erinevad õpitoad, sai süüa ja juua 
ning elava muusika saatel tantsida. 
Rahvale pakkus palju huvi  pikim 
liug kanuul, kiirendusvõistlused tõu-
kekelkudel, lendavad tulenooled, 
liulaskmised rõngaskelkudel, mee 
lakkumine või siis Setumaa vägijoo-
gi proovimine.

Turismipeol osalesid Põlvamaa 
tublimad turismiettevõtted, kes pa-
kuvad puhkamiseks erinevaid või-
malusi. Näiteks perepuhkusel Hur-
miorus on võimalik tutvuda talupe-
rede tegemistega, Pokumaa teema-
pargi külastuskeskuses on võimalik 
tutvuda pokude hingeelu ja Edgar 
Valteri loominguga. Põlva Talurahva-
muuseumis on säilinud sajandiva-
nused vallakeskuse koolitalu ja talu-
hooned. Süvahavva Loodustalus on 
võimalus tutvuda tee- ja maitsetai-
mede teemapargiga. Kõik need te-
gemised on seotud maalähedusega, 
mida Põlvamaal jagub.

Turismirünnaku käigus külastati 
erinevaid turismiettevõtjaid, näiteks 
Pesa Hotelli Põlvas, kus saab korra-
ga majutada 60 inimest, ja Kassioru 
Puhkemaja Kiidjärvel, kus saavad 
ööbida 30 inimest. Taevaskoja turis-
mi- ja puhkekeskuse tõmbenumbri-
teks on Disc-Golf, tõukekelk ja se-
minarid. Lisaks on võimalus Musta 
Noole Vennaskonna abil proovida 
kätt vibulaskmises. Vaieldamatult 
paremini säilinud mõis Põlvamaal 
on Moostes ja Mooste mõisa küla-
listemajas on võimalik saada maju-
tust, tellida etendusi Veskiteatris ja 
vaadata näitusi Mooste Linakojas.

“Põlvamaad iseloomustab kõige 
paremini tunnuslause – Põlvamaa, 
rohelisem elu. Meil on väga eriline 
loodus, mis on meie väärtus ja seda 
saame uhkusega tutvustada ka teis-
tele,” sõnas rünnaku üks korraldaja-
test, Kai Laanemaa. Kai Laanemaa 
arvates sai selgeks, et Põlvamaa ini-
mesed on oma kodu ja üksteist hoi-
dev pererahvas, kes peab lugu 
eestlaste traditsioonidest, taevasko-
dadest ja pärimustest. 

Rita-Anette Kohava

ERAKOGU

ERAKOGU Peremehelikult toimetades
saab kortermajast kodu

Kivi 4 elamust Jõgeval on saanud kodu.

ri ja trepikoja aknad.”
Suureks võiduks peab Ivo ka osa-

list krundi piiramist piirdeaiaga. Nüüd 
saab rajada turvalisse kohta maja väi-

kelastele mänguväljaku ja autosid 
parkida.

„Muidugi on veel palju teha, aga 
me teeme seda kõike heameelega, 
sest see on ju meie kodu.

Tahan meie kodu loo näitel julgus-
tada inimesi, kes kahtlevad korteri-
ühistu moodustamises. Igal juhul ta-
sub seda teha, sest sellega saate te 
oma raha peremeesteks ja saate ise 
otsustada, mis teile kõige parem on,” 
ütleb Ivo Kuusk lõpetuseks. IETI

Energiaaudit annab profes-
sionaalse vastuse, seal-
juures on võimalik saada 
toetust KredEx’ilt auditi 
läbiviimiseks.



7

Lühidalt

Nr 3. Märts 2009 KOHALIK ELU

Korras veevärk tagab 
jätkusuutliku arengu

Tõrvalased mängisid 
lumes võrkpalli

Viimasel ajal on palju arutle-
tud ühisveevärgi ja -kanalisat-
siooniteenuse hinna üle: kas 
hetkelises majandussurutises 
peaks või ei peaks vee hinda 
tõstma?

Tõrva Võrkpalliklubi on läbi aegade 
korraldanud erinevaid võrkpalli-
võistlusi. Kohalike võrkpallisõpra-
de seas on keerelnud juba aastaid 
mõte, et miks mitte pakkuda kõigi 
nende suviste ürituste juures vol-
lesõpradele võimalust pargivollet 
mängida ka talvel.

Veevärk tuleb korda teha.

Eestis on tänasel päeval kok-
ku üle kuue ja poolesaja väi-
keveevärgi või puurkaevu, mis 

ei vasta mingil põhjusel kehtestatud 
nõuetele. Teoreetiliselt ei tohiks selli-
sed vee-ettevõtted teenust pakkuda. 

Kohalike omavalitsuste volikogu-
de poolt kehtestatud ühisveevärgi ja 

-kanalisatsiooniteenuse hinnad on 
sageli liiga madalad, et katta otseseid 
veeteenuse osutamisega seotud ku-
lusid, ammugi katta ühisveevärgi ja 
-kanalisatsioonisüsteemide investee-
ringuteks vajaminevaid kulutusi. Sel-
le tulemuseks on aga veeteenuse tar-
bijale mittekvaliteetse ja nõuetele 
mittevastava joogivee müümine ja 
reovee puudulik puhastamine.

Veevärk abirahaga korda!
Käesoleval ajal on võimalik ühisvee-
värgi ja -kanalisatsiooni infrastruk-
tuuri kordategemiseks taotleda nii 
siseriiklikku kui ka Euroopa Liidu 

abiraha. Toetuste eesmärk on aas-
taks 2015 viia Euroopa Liidu nõue-
tega vastavusse kõik toimivad vee-
värgid. Toetuse saamise põhieeldu-
seks on investeeringute jätkusuut-

Selle tulemuseks on vee-
teenuse tarbijale mittekva-
liteetse ja nõuetele mitte-
vastava joogivee müümine 
ja reovee puudulik puhas-
tamine.

likkus. Vajalik on ka kohaliku oma-
valitsuse või vee-ettevõtte poolne fi-
nantseering. Nii projektide omafi-
nantseering kui ka investeeringute 
jätkusuutlikkuse tagamine eeldab 
aga kuludele vastavat veeteenuse 
hinda. Tähelepanu tuleb pöörata ka 
hilisemale infrastruktuuri ülalpida-
misele, hooldusele ning teenuse osu-
tamisele. Vee- ja kanalisatsioonitee-
nuse hinnas tuleb arvestada kõiki 
kulusid, siis jagub veemajandusse 
paigutatavast rikkusest ka meie las-
tele ja lastelastele.

Kirke Keert,
Keskkonnaameti jurist

ERAKOGU

ERAKOGU

VALDUR VACHT

Käesoleval aastal saigi plaan 
teoks. Paljud olid üllatunud: 
kas tõesti mängitakse talvel 

õues võrkpalli?
Võistkondi tuli kokku kuus. Nen-

de seas oli nii noori kui ka täiskasva-

nuid. Võitja küll selgus, kuid võrdselt 
autasustati võistkonda, kes oli tulnud 
kohale ühises, spetsiaalselt selle võist-
luse jaoks kujundatud võistlusvor-
mis. Lisaks anti välja individuaalne 
auhind kõige rõõmsamale ja hakka-
jamale lumevolletajale. Kõik mängi-
jad said mängude vahel hoida end 
soojas maitsva ürditeega. 

Tõrva Lumevolle 2009 võistlust 
toetasid Tõrva linnavalitsus, Eesti Kul-
tuurkapital, Kubja ürditalu ja K&M 
Projektbüroo OÜ. 

Kadri Pilm, 
Tõrva Lumevolle 2009 peakorraldaja

Viljandi lõbus 
vastlapäev
Eesti Vabariigi aastapäeval on Vil-
jandimaa reformierakondlastel 
tavaks saanud jagada sinimust-
valgeid lippe ja maiustusi. See on 
ka hea võimalus suhelda vahetult 
valijatega.  
Ka sel aastal käis Reformierakond 
viljandlasi vabariigi aastapäeva pu-
hul õnnitlemas. Traditsiooniliselt 
kinkisime linlastele rahvuslippe ja 
komme. Orava maskoti ilmumine 
linnapilti ja Pauluse kiriku eest ala-
nud rongkäik tekitas inimestes 
suurt elevust. Suminat ja jutuainet 
kerkis sellest nii vanemate kui noo-
remate hulgas. Paljud lapsed asusid 
piirama oravat, et lüüa temaga pat-
su, saada rahvuslippu ja teha suu 
magusaks kommiga. Viljandi Maa-
kohtu ees kuulasime linnapead Kal-
le Jentsi lugemas suurele rahvahul-
gale ette Eesti iseseisvusmanifesti. 
Kohtumaja eest suundusime Viljan-
di järve äärde. Järve jääl toimus Vil-
jandi lennupiknik. Lennuhuvilistest 
piknikulistele jagasime samuti lipu-
kesi ja komme ning üheskoos uuriti 
põnevaid lennumasinaid. 

Õhtupoole üllatasime viljandlasi 
Huntaugu kompleksis tasuta 
snowtube’iga – vastlaliu laskmisega. 
Kiiresti täitus mäenõlv suuremate ja 
väiksemate liugulaskjatega. Naeru- ja 
rõõmukilked täitsid terve kompleksi!

Eesti Vabariigi 91. aastapäeva tä-
histamine Viljandis läks hästi korda. 
Päeva jooksul kogesime palju posi-
tiivset. Leidus inimesi, kes tulid ise 
meie juurde, et soovida Reformiera-
konnale tarkust ja sitkust Eesti välja-
toomiseks majanduskriisist. Lõpetu-
seks võib öelda, et meil on tekkinud 
viljandlastega üksteist usaldav ja 
austav suhe. Me teeme endast kõik 
oleneva, et see jääks nii ka edaspidi. 

Marek Tanvald,
Reformierakonna Viljandimaa 

arendusjuht 

Perepäev Otepääl 
Veebruaris toimus Otepää Kiriku-
mõisas Kaitseliidu Valgamaa Maleva 
ja Otepää vallavalitsuse perepäev. 
Alustati jumalateenistusega Otepää 
kirikus, teenis Otepää kirikuõpetaja 
Marko Tiirmaa. Kirikus olid Kaitselii-
du liputoimkonnad, Vabadussamba 
juures auvahtkond.

Edasi oli kõigil võimalik suunduda 
Kirikumõisasse, kus olid juba kohal 
tuletõrjeautod, politsei mootorsaan, 
kaitseliidu ATV ja jalaväe lahinguma-
sin, mida huvilised uudistama asu-
sid. Lastele valmistas palju rõõmu 
võimalus sõita politsei mootorkel-
guga Otepää konstaabli Jaanus Kok-
koneni saatel. Samuti oli järjekord 
kaitseliidu ATV juurde, kus lapsi sõi-
dutas Kaitseliidu Valgamaa Maleva 
pealik Rein Luhaväli.

Naiskodukaitse pakkus koostöös 
Otepää Naisseltsiga sõdurisuppi, 
avatud olid Suusamuuseum ja Lipu-
muuseum, kus sai vaadata relvade 
näitust ning tutvustati kaitseliidu te-
gevust. Toimus kelgutamisvõistlus, 
pakuti vastlakukleid. 

Tõrva vollesõbrad mänguhoos.
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Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Toimetusega saab tööpäevadel 10-14 

ühendust  telefonil 5850 1122 ja 
meiliaadressil: teataja@reform.ee

Eelmise peaauhinna võitis
Vello Vendelin

Oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
Eesti Reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui Eesti 
Reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva in-

formatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 5. aprilliks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel 

teataja@reform.ee 
ning osale Eesti Teataja 

meene loosimisel.

Ristsõna lahendus

 
 
 

Ees- ja perekonnanimi

 
 

Postiaadress või e-post

 
 
 

Telefon 

Võrumaa reformikad 
harrastasid talvist kalapüüki
Säästuaeg toob kõiki tagasi 
igipõliste tegevuste juurde. 
Võrukad alustasid aastat tal-
vise kalapüügiga. Osaleti 
kõikvõimalikel püügivõistlus-
tel, kust tuldi koju teadmise-
ga, et edu saab saavutada 
kannatlikkuse, ettevõtlikkuse 
ning töökusega.

Küünlakuu alguses püüti Rõu-
ge Suurjärvel purakat, kuu 
keskel oli lootust Pühajär-

ve kuldkalake kinni püüda ning 
kuu viimasel päeval otsustati Vagu-
la järvest korralik kõhutäis kalu väl-
ja tõmmata.

Võru vallavolikogu liige Ülo Hal-
jend jagas oma kalapüügi oskusi Park-
sepa lasteaia lastele. Kala küll selle õp-
petunnikesega ei saadud, kuid lõunaks 
oli siiski kalakaste laual ja lastel põsed 
punased ning meeled rõõmsad. 

Aire Mäesalu

Kohaloleku märgiks püstitati järvele staap. Pildil loo autor Aire Mäesalu.

Erki Saarman ja Orav pärimas võistkonna liikmelt Andu Värtonilt, 
kuidas näkkab.

Pildil Ülo Haljend 
koos lasteaialas-
tega. Hea näide 

õuesõppest 
Parksepa moodi.

ERAKOGU


